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ca, l’havia arribat a qualificar
de “pelotazo urbanístic”, i en
tot cas advocava per obrir un
procés participatiu per buscar
alternatives sostenibles i de fu-
tur per a l’espai de la cimente-
ra.
“S’ha estès la idea que el pro-

jecte s’emplaça dins del parc
del Garraf, que és un espai na-
tural protegit, però no és així.
La cimentera és molt més anti-
ga, es va instal·lar aquí el 1903 i
els terrenys no han pertangut
mai al parc, sinó que estan qua-
lificats com a sòl urbà per a ús

industrial. Però és que, a més,
de les 49 hectàrees de què dis-
posem, només en transformem
16,5,mentre que 20,9 les cedim
al parc i la resta les convertim
en zona verda”, defensa Jordi
Artigas, l’artífex d’un projecte
que es va anar gestant durant
els seus desplaçaments des de
Sitges, on viu, a Barcelona, on
té el seu estudi, pels revolts de
les costes del Garraf.
“Veia la decadència de la fà-

brica, cada vegada més obsole-
ta i amb menys activitat. És un
lloc que forma part del nostre

patrimoni històric i té una situ-
ació estratègica privilegiada.
Té una estació de tren pròpia,
clausurada el 1994, i unport in-
dustrial on últimament no hi
entra ni en surt cap vaixell... I
se’m va acudir que seria inte-
ressant regenerar les velles
instal·lacions i convertir el re-
cinte en una ciutat tecnològica
d’alt nivell vinculada al cinema
i al coneixement. Un clúster
audiovisual en una ciutat com
Sitges, que té un festival de ci-
nema conegut internacional-
ment... Vaig proposar la idea

La fàbricade somnisque
CarlosSlimprojecta aSitges

El magnat vol transformar la cimentera en un ‘hub’
audiovisual; els ecologistes parlen de “‘pelotazo’ urbanístic”
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als propietaris i els va semblar
molt interessant”. L’equip
d’Artigas, que ha tingut la
col·laboració de l’estudi de l’ar-
quitecte Josep Mias en la pro-
jecció dels edificis de nova
planta, preveu la preservació
d’una part de l’estructura prò-
pia de la indústria cimentera,
com ara la cúpula geodèsica de
50 metres de diàmetre del di-
pòsit que es feia servir per em-
magatzemar el clínquer i sota
la qual se celebraran concerts i
altres activitats a l’aire lliure.
Un altre dels punts clau és la
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D iversos platós de
rodatge terrestres
i un de marítim,
productores, un
auditori poliva-

lent a l’aire lliure, espais de for-
mació i investigació vinculats a
la indústria digital, audiovisual
o el videojoc, habitatges per als
treballadors de les empreses
que s’instal·lin al recinte, ser-
veis de restauració i de lleure...
Si tirés endavant, el projecte
que promou l’home més ric de
Mèxic, el magnat Carlos Slim,
la cimentera de Vallcarca es
convertirà en una ciutat tecno-
lògica per a la qual el magnat
ha compromès una inversió
inicial de 300 milions de dò-
lars. Una Cinecittà versió 3.0
sobre el front marítim del Gar-
raf, que regeneraria i tornaria
la vida a l’antiga colònia fabril
(un autèntic poble on van viure
5.500 persones entre el 1950 i
el 1960 entorn de la fàbrica) i
en la qual, segons els seus pro-
motors, s’han interessat diver-
ses empreses del món audiovi-

sual amb seu a Los Angeles, a
més del grup Virgin de sir Ri-
chard Branson.
Sobre el paper, el macropro-

jecte de Fomento de Construc-
ciones y Contratas (FCC) de
Slim semblava una aposta gua-
nyadora. L’alcaldessa de Sit-
ges, Aurora Carbonell (ERC),
ho va veure de bon ull i va de-
fensar la iniciativa com “una
gran oportunitat per al desen-
volupament econòmic” del
municipi del Garraf. Però les
protestes dels grups ecologis-
tes i la incorporació a l’equip
de govern de Verds En Comú
Podem podrien fer que quedés
aparcat.
De moment ningú no vol

avançar postures en espera de
saber tots els detalls de la reu-
nió que mantindran dilluns
amb els responsables de l’estu-
di OUAque lidera l’arquitecte i
urbanista Jordi Artigas. Tan-
mateix, mesos enrere, llavors
en l’oposició, el grup dels co-
muns, la candidata dels quals,
Carme Gasulla, exerceix actu-
alment la doble regidoria d’Ur-
banisme i Territori, i d’Acció
Ambiental i Transició Ecològi-

Elmacroprojecte,
cent per cent privat,
requereix una
inversió inicial de
300milions de dòlars

L’entrada de Verds
EnComúPodem
a l’Ajuntament de
Sitges el podria
deixar aparcat

Cultura
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El grup català Mishima continua presentant el seu últim àlbum, L’aigua clara (TRIS,
2022),untreballdeconsagraciópoèticasorgitdelescircumstànciesradicalsdelapandè-
miaquesensdubtecantaràelpúblic fidel al concertd’avuia SantFeliudeGuíxols (21h).
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recuperació de l’antiga riera
fins a la platja i la regeneració
de la seva flora i fauna.
El principal escull, i la raó

per la qual el projecte ha pro-
vocat recels per part de les ad-
ministracions, té a veure amb
la construcció d’habitatges. El
temor és que darrere de la ini-
ciativa s’amagui una rendible
operació immobiliària. “Els
habitatges són per a ús resi-
dencial dels empleats de les
empreses que s’estableixin
aquí”, explica Artigas. “Hem
encarregat un estudi a la con-

sultora Deloitte que xifra en
més de 2.000 els llocs de tre-
ball que generaria el projecte.
No té cap sentit que totes
aquestes persones se n’hagin
d’anar a viure a Castelldefels, a
Gavà, a Sitges, a Cubelles... Pri-
mer, perquè
el preu de l’habitatge és una
barbaritat, i segon, perquè
aquest projecte vol sermodèlic
des del punt de vista de la
sostenibilitat, pràcticament
autosuficient des del punt
de vista energètic, i seria
contradictori amb el desplaça-
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LaCatalunya
MediaCityde les
TresXemeneies

! El projecte de Slim per
a Vallcarca coincideix
en bonamesura amb el
dissenyat per a les Tres
Xemeneies de Sant
Adrià del Besòs, elCata-
lunyaMedia City. Hub
digital, audiovisual i del
videojoc, que té el suport
de la Generalitat, els
ajuntaments de Barcelo-
na, Sant Adrià i Badalo-
na, i la Universitat Poli-
tècnica de Catalunya.
Comptarà amb platós
d’última generació amb
decorats digitals, espais
de producció, un audito-
ri i estudi per a e-sports
(esports electrònics o
ciberesports), un centre
de processament de
dades... La inversió esti-
mada és de 450milions
d’euros, i als terrenys
que l’envolten s’aixecarà
un nou barri amb 1.700
pisos (40% públics i 60%
de preu lliure).
Des de la Generalitat, el
secretari general de
Cultura, Jordi Foz, asse-
nyala que no poden va-
lorar el projecte de Vall-
carca “perquè no han
vingutmai a explicar-
nos-ho al Departament
de Cultura i per tant no
el coneixem”. Tot i això,
assenyala que per tal
que es dugués a terme
caldria unamodificació
del pla urbanístic, men-
tre que en el cas de Ca-
talunyaMedia City ja
està aprovat i en fase
d’execució. Foz recorda,
així mateix, que les Tres
Xemeneies “és un pro-
jecte estratègic de país,
tant per al sector de
l’audiovisual, d’innova-
ció i del videojoc, com
per l’alt valor de trans-
formació social en un
espai que és pràctica-
ment l’única zona a la
costa de l’àreametropo-
litana de Barcelona que
encara s’ha de transfor-
mar. Ara totes les admi-
nistracions l’hem prio-
ritzat”.
Per la seva banda, Arti-
gas, promotor del pla de
Vallcarca, no creu que
siguin incompatibles:
“Slim, que viu aMèxic,
té destinats per a aquest
projecte 300milions de
dòlars. I està disposat a
invertir-los aquí, a Cata-
lunya, a Sitges, però si
no ho volen no tindrà
cap problema a invertir-
los a Colòmbia o on si-
gui. És una cosa que,
com a país, hauríem de
plantejar-nos”.
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ment diari de més de
2.000 persones, amb la petjada
de carboni i el fort impacteme-
diambiental que això compor-
taria”.
“No volem fer un polígon in-

dustrial, sinó un centre tecno-
lògic on la gent pugui viure i
treballar”, continua l’arquitec-
te, i posa com a exemple l’ex-
periència del 22@, on un 10%
del sostre és habitatge, davant
un 90% d’activitat econòmica,
de manera que no acabava de
fer ciutat, i l’exalcaldessa Ada
Colaumateix va promoure una

modificació per triplicar-lo.
“El model no funciona si no hi
ha activitat. A les nits i els caps
de setmana no hi ha ningú, el
teixit queda abandonat... I això
és el que no volem que passi
aquí, però en cap cas no s’està
pensant en segones residències
o coses semblants. Es tracta
que puguis viure al lloc on tre-
balles i que aquesta vida es pu-
gui complementar també amb
el lleure”. Un 50% de les noves
construccions –percentatge

Continua a la pàgina següent


